

ÍNDICE HISTÓRICO ESPAÑOL



ISSN: 0537-3522

CEHI- Universitat de Barcelona (gener 2016)



VELASCO HARO, Manuel (Coord.); GARCÍA MÁRQUEZ, José María; DÍAZ AYALA, Francisco; ZUGASTI VILLAR, Raquel; FERNÁNDEZ FERNÁNDEZ, Santiago; VELASCO DÍAZ, Juan Antonio. *Objetivo Ronda. La represión en la Sierra Sur de Sevilla, y las comarcas de Antequera y Ronda.* Sevilla: Aconcagua Libros, 2014. 450 pàgs. [17 x 22,5].

En línia amb la gran quantitat de llibres interessats en la guerra civil i la repressió franquista a nivell local, trobem aquesta obra sobre les comarques de Sierra Sur de Sevilla i comarca d'Antequera i Serranía de Ronda a Málaga. Durant els primers mesos de la guerra aquests territoris republicans van convertir-se en l'objectiu estratègic dels militars rebels per controlar el recorregut de la línia ferroviària entre Algeciras i Granada, que ja es trobaven sota el domini dels colpistes. La importància d'aquest objectiu residia en la necessitat de fer servir la xarxa ferroviària per transportar tropes i material bèl·lic que arribaven a la costa de Cádiz en direcció cap a Andalusia oriental.

L'ocupació militar d'aquesta zona va tenir lloc al setembre de 1936 i és el fil conductor d'aquest llibre, que s'estructura en dues parts, una dedicada als fets esdevinguts a la Sierra Sur, i una segona part dedicada a la Guerra Civil i la repressió a Antequera i Ronda. El llibre explica la violència exercida a la rereguarda franquista en aquestes comarques de la mà de la Guàrdia Civil i les milícies falangistes, que disposaven d'una assignació econòmica diària finançada mitjançant diversos fons, com el pressupost militar o el botí de guerra. Entre els repressaliats trobem interventors o simplement votants i simpatitzants del Front Popular, familiars de significats republicans o persones víctimes de venjances personals. La violència política en aquests territoris abastava des dels assassinats amb els "paseíllos" i les execucions a les tàpies dels cementiris, fins a les tortures de centenars de dones amb tècniques on s'utilitzava l'oli de ricí.

Una vegada ocupades aquestes comarques, el principal objectiu del general colpista Queipo de Llano a Andalusia seria Málaga, al gener de 1937, per tal de controlar un port estratègic al Mediterrani on rebre l'ajuda militar italiana. Els autors tampoc obliduen que, amb la caiguda de tota aquesta zona en mans dels militars rebels, molta gent que havia fugit davant l'avanc franquista va haver de retornar als seus pobles. És en aquests moments quan comença una segona repressió, mitjançant un Tribunal de Guerra Especial Permanent però sense cap garantia legal.

IHE
(Secretaria de la Revista)

ÍNDICE HISTÓRICO ESPAÑOL



ISSN: 0537-3522

CEHI- Universitat de Barcelona (gener 2016)

Traducción de la reseña anterior:

En línea con la gran cantidad de libros interesados en la guerra civil y la represión franquista a nivel local, encontramos esta obra sobre las comarcas de Sierra Sur de Sevilla y comarca de Antequera y Serranía de Ronda en Málaga. Durante los primeros meses de la guerra estos territorios republicanos se convirtieron en el objetivo estratégico de los militares rebeldes para controlar el recorrido de la línea ferroviaria entre Algeciras y Granada, que ya se encontraban bajo el dominio de los golpistas. La importancia de este objetivo residía en la necesidad de usar la red ferroviaria para transportar tropas y material bélico que llegaban a la costa de Cádiz en dirección hacia Andalucía oriental.

La ocupación militar de esta zona tuvo lugar en septiembre de 1936 y es el hilo conductor de este libro, que se estructura en dos partes, una dedicada a los hechos acontecidos en Sierra Sur, y una segunda parte dedicada a la Guerra Civil y la represión en Antequera y Ronda. El libro explica la violencia ejercida en la retaguardia franquista en estas comarcas de la mano de la Guardia Civil y las milicias falangistas, que disponían de una asignación económica diaria financiada mediante fondos diversos, como el presupuesto militar o el botín de guerra. Entre los represaliados encontramos interventores o simplemente votantes y simpatizantes del Frente Popular, familiares de significados republicanos o personas víctimas de venganzas personales. La violencia política en estos territorios abarcaba desde asesinatos con los “paseíllos” y las ejecuciones en las tapias de los cementerios, hasta las torturas de centenares de mujeres con técnicas donde se utilizaba el aceite de ricino.

Una vez ocupadas estas comarcas, el principal objetivo del general golpista Queipo de Llano en Andalucía sería Málaga, en enero de 1937, para controlar un puerto estratégico en el Mediterráneo donde recibir la ayuda militar italiana. Los autores tampoco olvidan que, con la caída de toda esta zona en manos de los militares rebeldes, mucha gente que había huido ante el avance franquista tuvo que regresar a sus pueblos. Es en estos momentos cuando empieza una segunda represión, mediante un Tribunal de Guerra Especial Permanente pero sin ninguna garantía legal.

IHE
(Secretaría de la Revista)